
W przypadku gmin 
sprawa jest prost-
sza, bowiem każ-

da gmina na podstawie zawarte-
go z Wojewódzkim Funduszem 
Ochrony Środowiska i Gospo-
darki Wodnej w Katowicach po-
rozumienia będzie mogła przyj-
mować wnioski o dofinansowa-
nie i dokonywać wstępnej we-
ryfikacji. Deklaracja współpra-
cy ze strony gmin jest dobrowol-
na i ma na celu zwiększenie do-
stępności oraz możliwość do-
tarcia do jak największej licz-
by mieszkańców województwa. 
Umożliwienie składania wnio-
sków bezpośrednio do gmin - to 
dla beneficjentów duże udogod-
nienie. Na podstawie zawartych 
porozumień mieszkańcy mogą 
składać wnioski nie tylko w biu-
rze w Katowicach oraz punktach  
w Bielsku-Białej i Częstochowie 
- ale także w gminach. 

- Gminy, które wyraziły de-
klarację współpracy z Fundu-
szem mogą liczyć na wszelkie 

wsparcie z naszej strony, doty-
czące obsługi przy realizacji pro-
gramu. Dotychczas porozumie-
nia o współpracy w obsłudze 
programu „Czyste Powietrze” 
podpisało 16 gmin z terenu wo-
jewództwa śląskiego, a kolejne 
wciąż zgłaszają chęć współpra-
cy. Fundusz przeszkolił już pra-
cowników 12 gmin. Szkolenia 

realizowane są w trybie warsz-
tatowym - powiedział Tomasz 
Bednarek, prezes WFOŚIGW 
w Katowicach. 

W województwie śląskim 
jest największe zainteresowanie 
programem „Czyste Powietrze”  
w skali kraju. - Mamy już, w re-
gionie ponad 9 tys. złożonych 
wniosków - mówił prezes WFO-
ŚiGW. Program spowoduje 
przyspieszenie na rzecz popra-
wy jakości powietrza. Jednak 
wyliczenia Banku Światowego 
mówią, że w skali kraju należa-
łoby podpisywać 400 tys. umów, 
a obecnie jest to zaledwie 55 tys. 
- Stąd ostatnie zmiany, które ma-
ją zintensyfikować działania, by 
wniosków było więcej - wyjaśnia 
Tomasz Bednarek.

Włączenie samorządów i ban- 
ków komercyjnych jest jedną  
z rekomendacji Komisji Euro-
pejskiej i Banku Światowego, 
które analizowały skuteczność 
programu „Czyste Powietrze”. 
Obecnie dystrybutorem pro-
gramu są wojewódzkie fundu-
sze ochrony środowiska i gospo-
darki wodnej. To do nich zainte-
resowani składają wnioski o do-
finansowanie antysmogowych 
inwestycji. Fundusze także roz-
dzielają środki.

Włączenie  
w program 
wszystkich 
samorządów 
oraz nawiązanie 
współpracy 
z bankami 
zwiększy koszty 
administracyjne 
programu. 

- Przedstawiciele banków ko-
mercyjnych deklarują, że bardzo 
chętnie chcieliby współpracować  
z nami, ale zastrzegają, że nie będą 
ponosić odpowiedzialności za wy-

dawane pieniądze. Na to nie mo-
żemy się zgodzić, że ktoś wypła-
ca pieniądze - w tym przypadku 
bank - i później nie weryfikuje jak 
zostały one wydane. Kolejną spra-

wą jest to, że banki takich usług nie 
będą prowadziły za darmo. Pro-
blem odpłatności jest zdecydowa-
nie łatwiejszy do rozwiązania od-
powiednimi rozwiązaniami praw-
nymi - powiedział minister środo-
wiska Henryk Kowalczyk. - Gmi-
ny, które zgłosiły się do pilotażu ro-

bią to aktualnie bez dodatkowego 
wsparcia finansowego z wojewódz-
kich funduszy ochrony środowiska. 
Wyznaczyły one, m.in. swoich pra-
cowników, którzy będą pomaga-

li chętnym wypełniać i weryfiko-
wać wnioski. Jeżeli wszystkie gmi-
ny miałby to robić obligatoryjnie to 
wymagałoby to dodatkowych na-
kładów finansowych - dodał. 

Pilotaż służy również oszaco-
waniu kosztów włączenia ponad 
2,5 tys. gmin do programu. Po 
jego przeprowadzeniu będzie 
wiadomo, jakie mogą być do-
datkowe koszty obsługi i na tej 
podstawie zostaną podjęte de-
cyzję o ewentualnym włączeniu 
gmin do programu.

Minister środowiska zapo-
wiedział, że dodatkowe pie-
niądze na walkę ze smogiem,  
w przyszłej perspektywie finan-
sowej na lata 2021-2027, resort 
planuje pozyskać ze środków 
europejskich (Programu Opera-
cyjnego Infrastruktura i Środo-
wisko) - ok. 30 mld zł na realiza-
cję program „Czyste Powietrze”. 
Realnie pieniądze te, jak ocenił 
mister, powinno się udać uru-
chomić od 2022 roku. 

Już od września nie napi-
jemy się w jastrzębskim magistra-
cie i jednostkach miejskich wody  

z dystrybutora  
w plastiko-

wym kubecz-
ku. Jastrzębie 
dołączyło do 

kilku samorzą-
dów w kraju, 

gdzie ogranicza się do mini-
mum korzystanie z plastiku. 

Przypomnijmy, że ostatnio urzędnicy  
i radni w Żorach zapowiedzieli, że rezy-
gnują z używania plastikowych butelek.

Oznacza to, że jastrzębskie placów-
ki będą musiały zakupić papierowe lub 
szklane zamienniki tych plastikowych. 
Będzie to wyjątkowa inwestycja, bo w śro-
dowisku, w którym wszyscy żyjemy! 

Urzędnicy, w ten sposób chcą zachęcić 
mieszkańców do ograniczania korzysta-
nia z plastikowych naczyń, woreczków 
czy butelek i zastąpienie ich szklanymi 
lub wielokrotnego użycia! Kupując pro-
dukty warto wybierać te w szklanych lub 
papierowych opakowaniach. 

Zielone Jastrzębie
Treści zawarte w publikacji nie stanowią oficjalnego stanowiska organów 
Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w Katowicach.

WYKAZ GMIN, KTÓRE PODPISAŁY 
POROZUMIENIE O WSPÓŁPRACY

Lp. powiat gmina 
1 kłobucki Lipie
2 pszczyński Suszec
3 zawierciański Ogrodzieniec
4 kłobucki Wręczyca Wielka
5 żywiecki Koszarawa
6 będziński Bobrowniki

7 rybnicki Gaszowice
8 mikołowski Łaziska Górne
9 żywiecki Łodygowice
10 raciborski Kuźnia Raciborska
11 tarnogórski Kalety
12 kłobucki Popów
13 kłobucki Przystajń
14 cieszyński Skoczów
15 kłobucki Miedźno
16 Jaworzno Jaworzno

Szkło zamiast plastiku

Zmiany w programie 
„Czyste powietrze”
29 lipca weszły w życie zmiany mające na celu usprawnienie realizacji 
programu „Czyste Powietrze” oraz ułatwienie dostępu do niego 
potencjalnym beneficjentom. Jedna z najważniejszych korekt dotyczy 
umożliwienia gminom udziału w procesie jego wdrażania. Banki 
komercyjne są także zainteresowane udziałem w tym programie.  
I jak zaznaczył minister środowiska Henryk Kowalczyk rozmowy z nimi 
na ten temat będą prowadzone, ale zastrzegł, że przystąpienie banków 
do programu nastąpi pod pewnymi warunkami.

Tomasz Bednarek, prezes WFOŚiGW w Katowicach 
z Mirosławem Sitko, Burmistrzem Skoczowa.


